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Oœwiadczenie skierowane do ministra rolnictwa i rozwoju wsi Marka Sawickiego

Szanowny Panie Ministrze1
Ze zg³aszanych do mojego biura senatorskiego licznych próœb i postulatów rolników i mieszkañców

gmin wiejskich wynika, ¿e og³oszone i wprowadzone w roku 2009 programy dla œrodowisk wiejskich
w ramach PROW 2007–2013, na przyk³ad dzia³anie 123 czy dzia³anie 312, okazuj¹ siê jednym wielkim
niewypa³em, by nie powiedzieæ oszustwem. W ka¿dym razie rolnicy pragn¹cy modernizowaæ gospodar-
stwa rolne czy te¿ osoby maj¹ce zamiar podj¹æ dzia³alnoœæ gospodarcz¹ pomimo ponoszonych kosztów
w³asnych czuj¹ siê oszukani.

Jak wynika z przekazanych mi informacji, z niezwykle b³ahych i biurokratycznych powodów odrzuca
siê wnioski o modernizacjê gospodarstw rolnych – dzia³anie 123, a licz¹cy na pomoc w ramach dzia³a-
nia 312, pragn¹cy rozwin¹æ czy w ogóle za³o¿yæ dzia³alnoœæ gospodarcz¹, bêd¹ musieli czekaæ a¿ do ro-
ku 2010! W pokazanych mi kilkunastu pismach ma³opolskiego i œl¹skiego oddzia³u ARiMR treœæ
uzasadnienia by³a niemal identyczna: wniosek o przyznanie pomocy z uwagi na szczególnie skompliko-
wany charakter sprawy oraz koniecznoœæ rozpatrywania wniosków zgodnie z kolejnoœci¹ ustalon¹
w drodze losowania zostanie rozpatrzony w terminie przed³u¿onym o trzy miesi¹ce w stosunku do ter-
minu zapisanego w §19 ust. 14 cytowanego rozporz¹dzenia ministra rolnictwa i rozwoju wsi z dnia 17
lipca 2008. Nawet laik zauwa¿y, ¿e pismo przygotowywane jest wed³ug szablonu opracowanego w cen-
trali. Ponadto zamiast okazywania pomocy w wype³nianiu przez rolników dokumentacji, która nie jest
przecie¿ ³atwa, pracownicy ARiMR bawi¹ siê niczym w programie „Mamy ciê”, przy³apuj¹c rolników na
g³upich pomy³kach i odrzucaj¹c sk³adane wnioski.

Wszystko to odbywa siê w czasie, gdy z oficjalnych danych ARiMR wynika, ¿e z³o¿one wnioski doty-
cz¹ce dzia³ania 123 czy dzia³ania 312 nie przekroczy³y zaplanowanego limitu, a wrêcz stanowi³y jedynie
kilkadziesi¹t procent tego limitu!

Panie Ministrze, niew¹tpliw¹ przyczyn¹ takiego traktowania potencjalnych beneficjentów jest to, ¿e
nabory wniosków przeprowadzone w kwietniu 2009 r., i to niemal równoczeœnie, doprowadzi³y do za-
korkowania prac w oddzia³ach ARiMR. Ale czy do tego stopnia, aby w sytuacji zaledwie kilkudziesiêcio-
procentowego zainteresowania przewlekaæ rozpatrywanie wniosków przez rok?!

Powód, Panie Ministrze, jest dla mnie, a chyba dla Pana te¿, oczywisty. Po prostu w bud¿ecie braku-
jepieniêdzy. Ale proszê to powiedzieæ otwarcie rolnikom, szczególnie tym, którzy poczynili ju¿ wydatki
inwestycyjne, licz¹c na unijn¹ pomoc, gdy¿ zapewniono ich, ¿e w sytuacji niewykorzystania limitu ka¿-
dy, kto z³o¿y wniosek, pomoc otrzyma. W zamian dopuszczacie do wypisywania przez ARiMR bzdur
w uzasadnieniu przed³u¿enia rozpatrywania wniosków b¹dŸ odmowy przyznania pomocy!

A swoj¹ drog¹ jest to kolejna ogromna dziura bud¿etowa – tym razem dotykaj¹ca rolnictwa!

Tadeusz Skorupa




